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NAŠE OBEC V ROCE 2023 

Rok 2023 kvapně chvátá ke svému závěru a můžeme tak pomalu hodnotit, jaký vlastně 
byl. Vánoce jsou totiž již za dveřmi a s nimi i poslední dny letošního roku. 

Co nám přinesl rok 2023? Z celosvětových událostí lze zmínit, že i nadále pokračuje 
válka na Ukrajině. A aby toho nebylo málo, tak v říjnu znovu vyvstal krvavý spor mezi 
Palestinci a Izraelci na Blízkém východě, tedy v místech, kde by eskalace tohoto konfliktu 
mohla přinést daleko rozsáhlejší válku, než si kdekdo z nás vůbec umí představit. V našich 
luzích a hájích stále řešíme drahé energie, vysokou inflaci, či chystaný úsporný balíček. 
Vlivem inflace také plošně velmi rychle chudneme. Ale také máme po deseti létech nového 
prezidenta, jehož volba potěšila opět jen mírně větší polovinu národa. 

Ale co se událo v naší obci? Letošní rok byl spíše klidnější. S blížící se intenzifikací 
čistírny odpadních vod bych to spíše nazval ekonomický klid před bouří. Ale postupně. 

V letošním roce jsme měli většinu výdajů naplánovaných ve škole. Toto se bohužel 
úplně nepovedlo, alespoň prozatím. Máme zažádáno o dotace na rekonstrukci školní 
kuchyně, multifunkční učebny či fotovoltaiku na budově ZŠ. Toto vše jsme chtěli stihnout 
v letošním roce. Bohužel časově náročná administrace jednotlivých projektů nám 
to nedovolila. A tak jsme ve škole letos realizovali pouze opravu páteřních rozvodů vody, 
která byla v havarijním stavu a často docházelo k nenadálým poruchám. Tato oprava byla 
provedena během letních prázdnin, a nakonec vyšla na 1,2 mil. Kč. Z časových důvodů 
nebylo realizováno napojení nových rozvodů teplé vody do jednotlivých tříd – k tomu se 
budeme muset v budoucnu vrátit. Nicméně poměrně pravidelné havárie vody jsou snad již 
minulostí. V dalších výše zmíněných projektech budeme pokračovat v příštím roce. Další 
akce byly spíše skromnějšího charakteru. Na hřbitově jsme pokračovali v rekonstrukcích 
chodníků II. etapou (585 tis. Kč). Na restaurování sochy Vzkříšeného Krista před kostelem, 
jejíž náklady se vyšplhaly na 505 tis. Kč jsme čerpali hned 2 dotace ve výši 382 tis. Kč. Další 
opravenou památkou byl litinový kříž na hřbitově, náklady na restaurování se vyšplhaly 
na 250 tis. Kč, z toho 87 tis. Kč bylo hrazeno z dotací. Velké finanční prostředky šly také do 
obecní techniky. Největší položkou byl nákup nového malotraktoru s nakladačem – 1,3 mil. 
Kč (z toho 600 tis. Kč dotace), dále jsme pořídili štěpkovač za 950 tis. Kč (dotace 712 tis. 
Kč) a zahradní traktor za 300 tis. Kč. V rámci předcházení vzniku biologicky rozložitelných 
odpadů jsme pro občany naší obce pořídili kompostéry (stále je možné zažádat 
o kompostér). V rozvojové lokalitě jsme vykoupili pozemek p.č. 2226 o výměře 3.156 m2 
za cca 630 tis. Kč – plocha je tak nyní větší než 3ha. Poslední velkou změnou je skutečnost, 
že v letošním roce vstoupilo v platnost nové uspořádání pozemků v nezastavěném území 
obce, které vzešlo z mnoho let zpracovávaných pozemkových úprav. 

A co plánujeme v příštím roce? V prvé řadě chceme dotáhnout do úspěšného konce 
zpožděné projekty z letošního roku. Již máme schválené dotace na rekonstrukci školní 
kuchyně ve výši 6,9 mil. Kč (předpokládané náklady 14,3 mil. Kč) a na multifunkční učebny 
ve výši 2,85 mil. Kč (celkové předpokládané náklady 3 mil. Kč). Fotovoltaická elektrárna 
na budově ZŠ je stále ve fázi vyhodnocování ze strany poskytovatele dotace 
(předpokládané náklady 6 mil. Kč, předpokládaná výše dotace 4,5 mil. Kč). Tou 
nejzásadnější stavbou pro příští rok (a také pro rok 2025) je však dlouho připravovaná 
stavba intenzifikace čistírny odpadních vod. Jen za přípravu akce, několik stupňů 
projektových dokumentací, projednání vlastního povolení, dokumentací pro výběr 
zhotovitele, či výběrového řízení jsme vydali již cca 2 mil. Kč. Vlastní stavba však bude 
v násobně vyšších dimenzích. Nejnižší nabídka na realizaci vzešlá z výběrového řízení totiž 
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dosahovala částky téměř 52 mil. Kč bez DPH. A samozřejmě další náklady, které se týkají 
zejména technického a autorského dozoru, zajištění bezpečnosti práce či další 
administrace dotace přesáhnou další 1,5 mil. Kč. Náklady na tuto stavbu tedy přesáhnou 
56 mil. Kč, dotace ze SFŽP však bohužel nelze očekávat vyšší než 16 mil. Kč. Další finanční 
prostředky jsou předběžně slíbeny z Jihomoravského kraje. Musíme však počítat s tím, že 
naše vlastní náklady na tuto stavbu se budou pohybovat okolo 30 mil. Kč, které budeme 
muset uhradit v následujících 2 létech. S touto ekonomicky náročnou stavbou jsme 
dlouhodobě počítali, proto jsme si vytvořili solidní finanční polštář (na konci letošního 
roku bychom měli mít na kontě více než 18 mil. Kč), přesto je jasné, že všechny tyto plány 
z vlastního rozpočtu nepokryjeme. V roce 2025 tedy bude nutné, přijmout úvěr 
na dofinancování této stavby. 

Ale nebyly to jen stavební práce, které zasahovaly a budou zasahovat do života všech 
našich občanů. V letošním roce jsme se mohli v naší obci zúčastnit celé řady kulturně-
společenských akcí. Konalo se několikero plesů, ostatky, pálení čarodějnic, Wostrowfest, 
drátenické hody, gulášobraní, výstavy, zájezdy, divadla a další. Určitě se sluší poděkovat 
všem, kteří se podíleli nejen na výše jmenovaných akcích, ale i těm, kteří se během roku 
nestarali jen o sebe, ale i o ostatní. Jako každoročně i letos připravuje naše obec 
Silvestrovskou procházku na Velkou dohodu se srazem na náměstí ve 13:00.  

Vážení spoluobčané, chtěl bych Vám jménem celého zastupitelstva naší obce popřát 
krásné prožití vánočních svátků a do nového roku pevné zdraví, osobní pohodu a mnoho 
úspěchů. 

Ing. Ondřej Hudec, starosta 

POHLED DO HISTORIE NAŠÍ OBCE – DALŠÍ UDÁLOSTI ROKU 1983 

Deska cti 

V letošním roce u příležitosti oslav Svátku práce, byli v naší obci ze společenských 
organizací NF vyhodnoceni následující občané a občanky, za vzorné plnění svých 
funkcionářských povinností: 

Jaroslav Šebela st. č. 132 navrhován VO-KSČ. Narodil se v r. 1903, členem strany od r. 1945. 
Velmi aktivně se i přes svůj pokročilý věk zúčastňuje veřej. i politického života. 

Vladimír Gric č. 26 navrhován R MNV. Je od r. 1981 poslancem a členem rady MNV. Dále je 
předsedou komise výstavby. Svěřené úkoly plní svědomitě. 

Karel Kraváček č. 349 navrhován výborem DV. Je vedoucí stranické skupiny R MNV, členem 
dohlížecího výboru Jednoty. Velkou měrou se podílel na budovacích akcích. Aktivně se též 
zúčastňuje veřejných a politických akcí. 

Josef Novák č. 301 navrhován odbočkou SPB. Pochází z dělnické rodiny, vyučil se 
elektromechanikem, do KSČ vstoupil jako 18letý v r. 1921. Vykonával různé funkce. Dosud 
je členem SPB ve funkci jednatele. V roce 1953-61 vzorným dárcem krve. 

Františka Kučerová č. 108 navrhována výborem ČSŽ, jehož je členkou od r. 1963, ve výboru 
pracuje od r. 1967 a je vedoucí stranické skupiny při ČSŽ. Svým dobrým přístupem a 
pečlivostí dovede stmelit kolektiv. Zapojovala se i do dalších prací v TJ Sokol. 
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Jarolím Janoušek č. 267 navrhován odbočkou SČSP. Pracoval mnoho roků ve výboře ZO-
KSČ, v obci zastával funkci tajemníka MNV. Je znám svou obětavostí a pracovitostí a má 
nemalou zásluhu na rozvoji naší obce. 

Ludvík Petlach č. 229 navrhován výborem MO-ČZS. V organizaci je členem od r. 1973 a 
pracuje jako hospodář. Je poslancem MNV. Svěřené úkoly plní svědomitě a včas. 

Josef Němec č. 170 navrhován organizací Svazarmu, jehož je dlouholetým obětavým 
funkcionářem. Má největší zásluhy na rozvoji MSBS v Ostrově. Jeho činnost v HIFI klubu je 
příkladná. 

Miroslav Peřina č. 53 navrhován SPO jehož je předsedou. Velmi aktivně pracuje jako člen 
OV SPO. V obci se zúčastňuje brigád a politických akcí. 

Budovatelské akce  

Přehled budovatelských akcí v roce 1984 a odsouhlasené patronáty organizací NF 
na některých z nich: 

Rekonstrukce silnice – odpovídá za MNV komise výstavby, patronát má R MNV. 

Výstavba prodejny – odpovídá za MNV komise finanční a plánovací, patronát DV Jednoty. 

Napojení dalších vodních zdrojů – odpovídá za MNV komise MH, patronát MVNF. 

Oprava požární nádrže na ul. Nové – odpovídá za MNV komise OVP, patronát má ČSPO. 

Oprava okolí moštárny – odpovídá za MNV komise MH, patronát má ČSOZ. 

Oprava klubovny Svazarmu – odpovídá za MNV komise školská, patronát Svazarm. 

Oprava pomníku padlých – odpovídá za MNV komise školská, patronát SPB. 

Přestavba kulturního domu – od povídá na MNV komise školská, patronát TJ Sokol. 

Dopravní značky na místních komunikacích – odpovídá za MNV komise OVP, patronát 
Svazarm. 

Zbourání zbytků kůlny – odpovídá za MNV komise MH, patronát provozovna Balcarka. 

Jiné akce sledované MNV včetně doplněných, jako pohostinství v Podhájí, nový hřbitov, 
řízená skládka odpadů, sběrna surovin, budování kina, zbudování opěrné terasy na „Farské 
zahradě“, napojení čističky a jiné. 

Výročí pionýrské organizace 

V naší obci byla založena 132. pionýrská skupina Pavlíka Morozova v lednu 1950. Měla 
38 členů, kteří se společně scházeli k prvním schůzkám, společným hrám a k prospěšné 
práci. Slavnostní slib těchto prvních pionýrů si jistě mnozí občané naší obce pamatují. 
Pionýři jej složili na veřejném pionýrském shromáždění v tehdejším pohostinství 
u Zouharů za účasti rodičů, občanů, funkcionářů, a dokonce za účasti místní dechové 
hudby. Členská základna jisker a pionýrů se postupně zvyšovala, vznikaly nové oddíly, 
vytvářely se kolektivy oddílových vedoucích. Činnost byla rozmanitá a zasahovala do 
mnoha oblastí: přírodovědné a technické kroužky, výlety, táboření, veřejná vystoupení, 
divadla, společné brigády v obci a v nově vzniklém JZD.  

Vyskytly se také obtíže a překážky, které bylo nutno překonat. Často se skupina 
potýkala s nedostatkem dospělých oddílových vedoucích, neměla své schůzové místnosti, 
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náplň schůzek byla formální, ale byly a jsou též roky úspěšné a radostné práce na kterou 
mnozí rádi vzpomínají. Ve funkci skupinových vedoucích se vystřídala řada soudruhů a 
soudružek, převážně místních občanů. Po překonání celospolečenské krize v létech 1968-
69, kdy byla skupina zrušena, došlo k opětovnému obnovení činnosti pionýrské organizace 
v naší obci v r. 1970. Tehdy se jejími členy ihned stalo celkem 132 jisker a pionýrů, což byla 
téměř 100% organizovanost. Skupina obdržela čestný titul spolu s novým skupinovým 
praporem „Pionýrská skupina Rudolfa Terrera v Ostrově“. Jiskry a pionýři nalezli 
pochopení u funkcionářské veřejnosti v obci. Získali nové aktivní a obětavé vedoucí, byla 
jim uvolněna místnost pro činnost, kde si vybudovali pionýrskou klubovnu. Zapojovali se 
do všech okresních soutěží, kde obsazovali přední místa a získávali řadu ocenění a uznání. 
Úspěšně se zapojovali do práce v obci a připravovali se k práci v nové budově.  

Od roku 1975 užívají v budově školy vlastní pionýrskou klubovnu, mají možnost 
uspokojovat své zájmy v kroužcích, v oddílech, při společných akcích se Svazarmem, ČSZ, 
vyžívají se v okresních soutěžích branných, sportovních i výtvarných. Naše jiskry i pionýři 
se mají čím pochlubit. Za pionýrskou aktivitu v celostátní soutěži v ochraně přírody a 
životního prostředí v soutěži „Brontosaurus“ obdržela skupina v roce 1981 vysoké státní 
ocenění – cenu „Zlatý Brontosaurus“, skupina je nositelkou „Čestného štítu 6.pětiletky“, 
stále soutěží v rámci okresu i kraje a obsazuje přední místa. 

Kdo byl k. Astrachaň 

Na počátku hospodářské krize bylo v tehdejším okrese Boskovice 33 místních 
organizací KSČ. Soudruh R. Terrer stál v čele hnutí nezaměstnaných na celém Blanensku, 
kdy většina závodů jako ČKD Blansko, ale i závody v Boskovicích, propouštěly 
ze zaměstnání a počet nezaměstnaných rostl. Zakládal akční výbory nezaměstnaných, 
jejichž členy byli nejenom příslušníci Rudých odborů, ale i členové jiných stran a 
odborových organizací. V té době, kdy legální tisk KSČ byl často na několik měsíců 
zastaven, vydávají členové strany na různých místech ilegální časopisy. Takovým byl i 
„BIČ“, který vydával Rudolf Terrer spolu s dalšími soudruhy v Ostrově, v létech 1933-34. 

V létech 1935 až do počátku r. 1938 žil Rudolf Terrer v Sovětském svazu, kde se učil na 
leninské škole pro výchovu stranických funkcionářů. Do republiky se vrátil na jaře roku 
1938, kdy už se schylovalo k osudnému Mnichovu. Zapojil se do tehdejších úkolů strany, 
z nichž na předním místě byl boj proti fašismu na lidové frontě. Také na své rodné obci 
v Ostrově již na jaře roku 1939 ustavil sedm ilegálních tříčlenných stranických buněk, 
které pokračovaly v práci i po jeho odchodu z rodného kraje. To byl I. ilegálním ústředním 
vedením strany pověřen funkcí krajského sekretáře v Olomouci. Svědectví jeho tehdejších 
spolupracovníků hovoří o tom, že byl ve své ilegální práci důsledný, nabádal 
spolupracovníky k dodržování zásad příslušné konspirace, kontroloval jejich činnost, 
vytýkal nedostatky, ale dovedl i pochválit.  

Sám měnil často místa pobytu. Zdržoval se zejména v Prostějově, Kojetíně, Přerově, 
Holešově a v Olomouci. V listopadu r. 1939, když hrozilo nebezpečí prozrazení, poslalo 
vedení strany Rudolfa Terrera, jako ilegálního krajského tajemníka, na Královehradecko. 
Opatrnosti bylo nejvýše třeba, neboť brněnské a olomoucké gestapo usilovně pátralo 
po Karlu Astracháňovi, pod kterýmžto jménem pracoval za okupace. Po soustavném 
a usilovném pátrání se brněnskému gestapu podařilo vypátrat pobyt Rudolfa Terrera 
na Hradecku. Na jeho dopadení byla vypsána vysoká odměna 100.000 K. Byl zatčen 
23. 3. 1940 v Hradci Králové. V létě roku 1941 byl Rudolf Terrer odvezen do Vratislavi a 
mimořádným lidovým soudem odsouzen k trestu smrti, který byl vykonán 30. ledna 1942. 
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ZO SVAZARMU 

Ve dech 18.-20. května v rámci spartakiádních soutěží uspořádal český ústřední výbor 
Svazarmu spolu s OV Svazarmu v Blansku a ZO Svazarmu v Ostrově republikový 
klasifikační závod v DZBZ a letním krosu, IX. ročník memoriálu Rudolfa Terrera v Ostrově. 
Slavnostní nástup téměř 400 závodníků proběhlo v prostoru před budovou MNV. 
Slavnostnímu zahájení byl přítomen vedoucí tajemník OV KSČ v Blansku RsDr. Vl. Krátký, 
člen POV KSČ a předseda ONV Josef Přibyl, ředitel Moravského Krasu Miloslav Janíček, 
představitelé politického a veřejného života v obci a další hosté. Soudruh Josef Novák, 
spolubojovník Rudolfa Terrera, připomněl ve stručnosti jeho životopis. Po slavnostním 
projevu soudruha Přibyla a slibu závodníků a rozhodčích byl v Ostrově – jeho okolí zahájen 
vlastní závod. 

BSP ve školní jídelně 

Kolektiv školní jídelny se do hnutí Brigád socialistické práce zapojil od ledna 
1977 dlouhodobým závazkem přípravou přesnídávek pro žáky základní školy. Do činnosti 
se zapojily všechny členky kolektivu, který byl v té době pětičlenný. Vedoucí kolektivu byla 
zvolena vedoucí stravování. V říjnu 1979 byl kolektiv za aktivní činnost a plnění všech 
uzavřených závazků propůjčen čestný název Brigáda socialistické práce a členkám 
kolektivu, vedoucí kuchařce Anežce Hlaváčkové a kuchařkám Jarmile Tannenbergerové, 
Jindřišce Jelínkové a Marii Janouškové byl propůjčen bronzový odznak Brigády 
socialistické práce.  

Od září 1982 doznal provoz jídelny velké změny. Byl zahájen střídavý provoz 
s nepřetržitým provozem i o sobotách, nedělích a svátcích. Do provozu je zapojeno sedm 
kuchařek a ved. jídelny. Do kolektivu přišlo pět nových členek, Květoslava Hlaváčková, 
Marie Peřinová, Jarmila Gregorová, Františka Kučerová a Marie Krátká. Dvě členky odešly 
do důchodu. Nepřetržitý provoz školní kuchyně utichá pouze na čtrnáct dnů o letních 
prázdninách, kdy není v léčebně provoz. Na počátku každého kalendářního roku vyhlašuje 
kolektiv nový závazek, který je sestaven z dílčích závazků. součástí celoročního závazku je 
příprava občerstvení pro slavnostní schůze ROH, oslav MDŽ a podobně. V letošním roce si 
kuchařky vysadily záhon majoránky pro potřeby školního stravování. Hodnota 
uzavřeného závazku představuje téměř 1.000 brigád. hodin kolektivu. V roce 1982 
u příležitosti Dne učitelů obdržel kolektiv Čestná uznání vlády ČSSR a Ústřední rady 
odborů za příkladné výsledky a iniciativu pracujících k 60. výročí založení KSČ a k jejímu 
XIV sjezdu. 

Kuchařky jsou zapojeny i do veřejného života v obci, jsou členkami společenských 
organizací NF a to: ČSŽ a ČSČK. O své práci vede kolektiv kroniku, kde všechny významné 
akce, závazky a jejich plnění značí. 

Výjezdní zasedání POV-NF 

Dne 23. října 1984 se v Ostrově konalo výjezdní zasedání představenstva Okresního 
výboru NF v čele s předsedou – vedoucím tajemníkem OV-KSČ v Blansku RsDr. Vl. Krátkým. 
Účastníci v počtu třiceti byli nejprve přivítáni představiteli obce, v budově MNV. Po uvítání 
a krátké besedě se odebrali do agitačního střediska ve staré škole, kde proběhlo jednání 
dle plánu práce. Po dopoledním jednání se účastníci vydali za doprovodu představitelů 
obce na prohlídku naší obce. Postupně navštívili Místní lidovou knihovnu, Základní školu 
a síň tradic Rudolfa Terrera. V upravené učebně školy předvedli členové ZO Svazarmu 
Ostrov svoje audiovizuální pásmo Rudolf Terrer – komunista a pásmo o speleotherapii. 
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V závěru si účastníci prohlédli léčebnu speleotherapie. Vedoucí léčebny MUDr. Říčný Csc. 
přednesl kratší přednášku o způsobu léčby, dosažených výsledcích a perspektivách. 
Odpoledne se konala beseda s předními funkcionáři obce a představiteli nejaktivnějších 
organizací NF v obci. V družném hovoru byly diskutovány dosažené výsledky za uplynulá 
léta, problémy současného období i výhled do příštích roků. Dle závěru předních členů 
předsednictva OV-NF lze soudit, že se účastníkům zasedání u nás líbilo. 

Ing. Ondřej Hudec, starosta 

ZE ZAJÍMAVOSTÍ OSTROVA – HŘBITOV A KŘÍŽ 

Dneska si něco povíme o křížu, krchově a taky o 
panáčkách. V překladu z „ostrovského nářečí“ o kříži, 
hřbitově a farářích. Jistě jste si všimli postupné renovace 
křížů po našem městysu a okolí. V zatáčce u „Balcarky“ 
renovace již úspěšně proběhla. Koncem října byla 
dokončena renovace hlavního kříže na hřbitově (z roku 
1898). A také byla dokončena renovace památkově 
chráněné sochy Vzkříšeného Krista pod kinem (koncept 
sochy z roku 1863).  

Malá zajímavost se objevila při rekonstrukci pod 
centrálním křížem na hřbitově. Po odstranění 
poškozeného podstavce, se pod ním objevily původní 
základy tvaru pěti-úhelníku s opracovaným spojem v rozích. Tento původní základ je stále 
dostatečně stabilní a proto restaurátor vytvořil nový rozebíratelný podstavec, který 
původní základ zachová a překryje. V návaznosti na hřbitov připomenu trošku z historie.  

Původní hřbitov ležel u kostela, ale protože již 
nepostačoval, začal se budovat roku 1897 nový 
na pozemku, který daroval kníže Hugo Salm-
Reifferscheidt. Dostavěn a vysvěcen byl v roce 1902, 
v druhé polovině minulého století byl rozšířen a přidána 
rozptylová plocha a kolumbárium. V místě před 
kolumbáriem byla také plánována menší smuteční síň. 
Přistavěná část byla požehnána docela nedávno, a to při 
příležitosti první novodobé poutě do Císařské jeskyně 
6.10. 2001 Mons. Josefem Zouharem, rodákem 
z nedalekého Senetářova. Letos na jaře byla na hřbitově 
také dokončena rekonstrukce chodníků a následovat bude 
i obměna a rozšíření zeleně. Za zmínku také stojí hrobka 
poslance Josefa Šamalíka, která se nachází hned vedle 
centrálního kříže, vpravo od vstupní brány je původní 
památník obětem I. světové války a nalevo je hrob hajného 
a revírníka knížete Salma Julia Vaňka.  

Před centrálním křížem se nachází kněžský hrob, jsou zde uvedena dvě kněžská jména, 
a to P. Josef Mezník – 13tý ostrovský farář v letech 1907-1935 a P. Arnošt Králík, který zde 
působil v letech 1935-1944. Jsou to jedni z posledních farářů, kteří obývali zdejší faru. Jen 
pro doplnění: předposledním farářem byl nakrátko 1944-1945 P. František Veselý a úplně 
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posledním farářem, který obýval naši faru, byl Antonín Lehraus, působil zde v letech 1946-
1962. Od tohoto roku je fara trvale knězem neobydlená a dojížděli k nám faráři nejdříve 
z Lipovce a od roku 1974 naše farnost spadala na dlouhou dobu pod Jedovnice, od roku 
2015 jsme opět přičleněni k Lipovci.  

Ing. Jiří Pernica, člen rady městyse 
Výpisky z kroniky farnosti, Mgr. Z. Svobodová 2016 

ZE ZAJÍMAVOSTÍ OSTROVA – KOLIK JE HODIN? 

V dnešní době žádný problém, mrkneme 
na hodinky, na mobil. Ale když tato zařízení 
nemáme, tak nám většinou mohou posloužit 
hodiny na radnici, nebo na kostelní věži, 
případně odbíjení zvonů. V našem městyse 
to je věž kostela, kde jsou umístěné hodiny 
i zvony. V minulosti tomu tak ale nebylo, věž 
kostela byla o část s hodinami nižší 
a zastřešení věže nebylo tak „špičaté“. Dnes 
jsou hodiny a odbíjení řízené digitálně, ale 
ještě několik let zpátky to vše bylo řízeno 

mechanicky. Pozůstatky po mechanismu ovládání jsou ve věži dodnes. Nízká věž byla se 
dvěma zvony přistavěna roku 1779. Věž i kostel několikrát vyhořely, roku 1852 po úderu 
blesku a následném asi 4,5 hodiny trvajícím požáru věže 
byly dokonce roztaveny zvony! Nástavba s hodinami byla 
vystavěna roku 1902 a věž tak vyrostla o 2,8m, také 
šindelová krytina na kostele a břidlicová na věži byla 
vyměněna za azbestovou. Roku 1979 byla vyměněna 
azbestová krytina za plechovou a o rok později přidána na 
vrchol věže báň s křížem. Celkovou výšku jsem v dostupných 
zdrojích nezjistil, ale zhruba můj odhad z poměru k výšce 
bočních dveří, že věž je asi 19 m vysoká.  

Kolik je hodin? Zkusme tedy zvednout hlavu a podívat se 
na věž kostela, která neslouží jen ke svolávání věřících 
k setkání s živým bohem, ale ukazuje čas, odbíjí hodiny, 
večerní klekání, zazvoní vesele novomanželům ale i smutněji 
„umíráčkem“.  

Ing. Jiří Pernica, člen rady městyse 
Výpisky z kroniky farnosti, Mgr. Z. Svobodová 2016 

ROK 2023 POMALU KONČÍ… JAKÝ BYL V OSTROVSKÉ KNIHOVNĚ? 

Ostrovská knihovna byla i v letošním roce otevřena pro čtenáře každé úterý. Knižní 
fond je možné najít na webových stránkách obce a informovat se tak nejen o knižních 
novinkách, ale o celém knihovním fondu. 

Největší zájem je již tradičně o nové knihy. Ty jsou dokupovány v průběhu celého roku. 
Částka určená na nákup knih a časopisů je 15 000 Kč. Oblíbený je také výměnný fond. 
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Ze střediska v Ráječku si ostrovští mohou každoročně přečíst kolem 300 kusů různých 
knih, které ostrovská knihovna nevlastní, ale pouze si je půjčuje na období 2–3 měsíců tak, 
aby si je čtenáři v klidu přečetli.  

Stále je knihovna místem, kde probíhají 
různé aktivity. Se začátkem nového roku 
navštívili knihovnu školáci ze ZŠ Ostrov a ZŠ 
Vysočany, a to v únoru a v dubnu. Pracovali pod 
vedením paní knihovnice v tradičním projektu 
„Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka“. 
Součástí projektu byla beseda se spisovatelkou 
Ivonou Březinovou, která proběhla v Základní 
škole Vysočany v měsíci květnu. Slavnostní 
předání knihy Křeček v letu se konalo 
v ostrovském kině a knihu obdrželo 29 školáků 

z obou zapojených škol. 
O prázdninách proběhla pravidelná revize knihovního fondu. Za pomoci dvou brigádnic 

bylo zrevidováno na 5700 svazků. Zároveň proběhla velká aktualizace fondu. Bylo 
vyřazeno více než 500 kusů knih, které byly zastaralé a značně opotřebované.  

Od října začaly probíhat pravidelné projekty na podporu čtenářství pro naše nejmenší 
s názvem „Za Knižníčkem do knihovny “. Projekt bude pokračovat až do května příštího 
roku a účastnit se ho mohou děti ve věku od 4–8 let. 

 Poslední aktivitu, na které se knihovna podílela, bylo divadelní představení pro děti 
a jejich rodiče v divadle Radost v Brně. 

 
Na závěr mi dovolte Vám všem popřát do nového roku 2024 pevné zdraví, hodně 

spokojenosti, klidu a lásky a na všechny věrné čtenáře, a i ty nové, se budu těšit opět v roce 
2024 v knihovně. 

 Mgr. Soňa Švrčinová, knihovnice 

MAŽORETKY ZUZANKY 

Nový mažoretkový rok jsme začaly v 
září. Mezi sebe jsme přivítaly nové 
členky. V prvních tréninkových dnech 
jsme se zúčastnily i prvních vystoupení, 
a to na akcích: Zažít Blansko jinak, Den 
seniorů v Moravské Nové Vsi a Obecní 
bál ve Žďáru. Nové skladby jsou již 
připraveny, a teď už zůstává je pořádně 
natrénovat a ukázat se s nimi na dalších 
akcích.  

Tréninky jsme si zpestřily v maskách 
na Halloween a teď už jen čekáme po Mikuláši na Ježíška, protože jsme byly celý rok hodné, 
moc šikovné a krásně jsme reprezentovaly tým. 

Všem přejeme klidné a šťastné Vánoce. 
Tým Mažoretky Zuzanky, z.s. 
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UDÁLOSTI V ROCE 2023 POHLEDEM TJ OSTROV U MACOCHY 

Blíží se konec kalendářního roku a jak 
je v každé organizaci zvykem, i členové TJ 
hodnotí uplynulý rok. Co nám přinesl rok 
2023? 

Jestli to byl rok přelomový, to se teprve 
ukáže. Nicméně v letošním roce se nám 
podařil historický kousek. Na jaře jsme 
dokázali zvítězit ve III. třídě, a tak jsme si 
po více než 50 létech vybojovali umístění v 
okresním přeboru. Jak velký výkonnostní 
rozdíl mezi oběma soutěžemi je, jsme si 
vyzkoušeli hned na podzim. Přestože jsme 
nepředváděli (s výjimkou dvou 
venkovních utkání) špatné výkony, bodů jsme získali žalostně málo. Jako tým jsme 
dopláceli na nezkušenost, nízkou produktivitu a možná i trochu kolektivní naivitu. Mnoho 
zápasů, ve kterých jsme vedli a vytvářeli si šance, jsme do vítězného konce nedotáhli. 
Průběžným výsledkem je tak poslední místo v okresním přeboru se ziskem 7 bodů, skóre 
19:34. Cílem pro jaro je určitě odlepit se z chvostu tabulky a udržet okresní soutěž. 

Ani mužstvu malé kopané se po loňském postupu příliš nedařilo. Bez posil z A-týmu 
nás kvalitativně přehrávala většina soupeřů. Skončili jsme na 8. místě původně 10členné 
tabulky se ziskem 12 bodů (23:81). V příštím ročníku budeme i nadále působit v 5. lize. 
Musíme však rozšířit počet hráčů, protože na některá utkání jsme měli velký problém, 
abychom se alespoň sešli. 

V oblasti mládeže máme hned několik sloučených družstev. Starší žáci hrají pod 
hlavičkou Vavřince (ve sloučeném družstvu), mladší žáci a starší přípravka ve sloučeném 
družstvu s Lipovcem a mladší přípravka ve sloučeném družstvu s Vilémovicemi. 
Výsledkově nejlépe se vede družstvu mladších žáků, kteří okupují přední příčky okresní 
tabulky. Ostatní družstva jsou spíše ve středu tabulky, či o něco níže. Děti však fotbal baví 
a stále se chtějí zlepšovat. V létě jsme měli společné soustředění (mladší a starší přípravky 
a mladších žáků) s dětmi z Lipovce a Vilémovic, které se určitě povedlo a děti z něj čerpají 
po celou podzimní část sezóny. 

Z kulturně-společenských akcí jsme v letošním roce uspořádali divadlo Krásenských 
divadelních ochotníků, pálení čarodějnic, hodovou zábavu a vepřové hody. Rovněž jsme 
stihli uspořádat lyžařský zájezd na Červenohorské sedlo. 

Jménem všech členů naší tělovýchovné jednoty bych rád popřál nejen fotbalovým 
příznivcům, ale všem našim občanům klidné svátky a mnoho úspěchů v příštím roce. 

Ing. Ondřej Hudec, TJ Ostrov u Macochy 

SDH INFORMUJE 

Vážení spoluobčané, 
 s blížícím se koncem roku 2023 je čas se ohlédnou za činností našeho sboru. V průběhu 

čtyř ročních období jsme nelenili a uspořádali mnoho kulturně společenských akcí nebo 
byli nápomocni při jejich organizaci. 
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Únor: 

 Po menší odmlce způsobené nemocí COVID-19 uspořádal náš sbor dlouho očekávaný 
hasičský bál, který se konal 4. února 2023 v sále místního kulturního domu.  

 10.2.2023 proběhla se žáky místní ZŠ beseda o činnosti sboru a kolektivu mladých 
hasičů. 

Duben: 

 Pro mladé hasiče, jejich vedoucí a také rodiče byl uspořádán tradiční výlet 
do Aquaparku ve Vyškově.  

 Ve dnech 6.4.2023 – 8.4.2023 vyšli mladí hasiči do ulic Ostrova při tradičním 
Velikonočním hrkání. Odměnou jim bylo milé přijetí od našich spoluobčanů.  

 15.4.2023 uspořádali členové sboru v naší obci sběr železného šrotu. Rádi bychom 
poděkovali všem, kteří staré železo nachystali v den sběru před své domy k odvozu.  

Červen:  

 V areálu kulturního domu se 3.6.2023 uskutečnil třetí ročník hudebního festivalu 
WOSTROWFEST. Na této akci bylo několik členů nápomocno při organizaci. 

 17.6.2023 se v hasičském areálu „NA TRATI“ konaly noční závody mladých hasičů 
v požárním útoku, které byly zařazeny do Okresní ligy mládeže. Mladší žáci obsadili 
9. místo a starší žáci místo 3.  

 25.6.2023 se v hasičském areálu „NA TRATI“ konal XIV. ročník soutěže O pohár SDH 
Ostrov u Macochy a zároveň 5. kolo Velké ceny Blanenska v požárním útoku pro rok 
2023.  

 26.6.2023 a 30.6.2023 se 10 mladých hasičů zapojilo v rámci celoroční činnosti 
do plnění odznaků odbornosti. 

Červenec: 

 Ve dnech 20.7.2023 – 23.7.2023 zajišťoval náš sbor u hasičské zbrojnice občerstvení 
v průběhu Ostrovských hodů. Byl připraven i makrelový večer a živá hudba. 

 
Na přelomu letních prázdnin (29.7.2023 – 5.8.2023) odjeli mladí hasiči a jejich vedoucí 

z SDH Ostrov u Macochy a SDH Kotvrdovice na již třetí společný tábor, který se konal 
v zátoce Lančov u Vranova nad Dyjí. 

Srpen: 

 12.8.2023 proběhly oslavy 135. výročí založení našeho sboru. O průběhu oslav jsme 
Vás již informovali v říjnovém vydání zpravodaje. 

Září: 

 16.9.2023 se v areálu kulturního domu konalo Ostrovské gulášobraní. Na této akci 
zajistil náš sbor v průběhu celého dne občerstvení. 

 23.9.2023 bylo několik členů našeho sboru nápomocno při zajištění občerstvení 
na Mistrovství ČR v běhu na 60m s překážkami, které se konalo v Brně. 
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Říjen: 

 13.10.2023 uspořádali v naší obci mladí hasiči sběr starého papíru. Všem občanům, 
kteří starý papír v den sběru nachystali před své domy a tím také přispěli, mnohokrát 
děkujeme.  

 25.10.2023 – 29.10.2023 se v areálu základní školy Sloup uskutečnilo setkání dorostu, 
kterého se zúčastnili i 3 mladí hasiči z našeho sboru. Několik našich členů mělo 
na starosti organizaci a zabezpečení této akce.  

Prosinec: 

 3.12.2023 byl na náměstí městyse slavnostně rozsvícen vánoční strom. I při této akci 
zajistil náš sbor drobné občerstvení.  

 5.12.2023 se uskutečnila na náměstí městyse u vánočního stromečku již tradiční 
mikulášská nadílka. Na uspořádání se podíleli členové našeho sboru.  

  
 Rád bych se také zmínil reprezentaci členů našeho sboru v oblasti sportu. Mladí hasiči 

pravidelně jezdí na závody Okresní ligy mládeže a Okrskové ligy mládeže. 
 
Celkové výsledky: 

 Okresní liga mládeže – starší žáci 10. místo, mladší žáci 8. místo  

 Okrsková liga mládeže – starší žáci 2. místo, mladší žáci 2. místo  

 
 Družstvo mužů vybojovalo v seriálu soutěží Velké ceny Blanenska 4. místo a tým 

dorostu pak obsadil ve své kategorii místo 2. 
 
 To byl jen malý výčet akcí a činností, které náš sbor v průběhu letošního roku vykonal. 

Velké poděkování patří všem občanům, kteří akce pořádané našim sborem navštěvují, ale 
také sponzorům, kteří se nemalou měrou podílejí na chodu a fungování sboru. 

 Závěrem mi dovolte, abych Vám za všechny členy sboru dobrovolných hasičů popřál 
poklidné prožití vánočních svátků a šťastný vstup do nového roku 2024. Již nyní přijměte 
srdečné pozvání na akce, které budeme pořádat v průběhu následujícího roku. Tou první 
by měl být tradiční HASIČSKÝ 
BÁL, který by se měl uskutečnit 
27.1.2024. K tanci a poslechu 
bude hrát skupina K-BAND. 
O konání dalších kulturně – 
společenských akcí Vás 
budeme průběžně informovat 
prostřednictvím obecního 
rozhlasu nebo webových 
stránek našeho SDH 
(www.sdhoum.8u.cz).  

Pavel Kuchař, kronikář SDH 
Ostrov u Macochy 
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BABÍ LÉTO 

V měsíci září jsme zavzpomínali na akci, která se konala v dřívějších letech s názvem 
„Babí léto“ v Jeseníkách. Zůstala nám retro vzpomínka, včetně ubytování v penzionu 
Uničovka ve Starém Městě pod Králickým Sněžníkem. Sídlo ženijního skupinového 
velitelství, zkratka ŽSV. Orgán, který měl na starost organizování a řízení opevňovacích 
prací těžkého opevnění, výstavbu lehkých objektů, velitel byl plk.žen. František Baron. 
Po zralé úvaze jsme první den zvolili trasu z Ramzové, nejvýše položená rychlíková stanice 
v Jeseníkách, směrem Šerák, občerstvení na Chatě Jiřího na Šeráku, Keprník, čtvrtý nejvyšší 
vrchol Hrubého Jeseníku, Vozka, Banjaluka do Branné.  

Osada byla pojmenována podle sousedního hradu Goldenstein (Zlatý Kámen), jehož 
jméno odráželo skutečnost, že se v místě těžilo zlato. Po druhé světové válce byla ves 
přejmenována podle říčky Branná. Hlavním vrcholem naší akce byl výstup na nejvyšší horu 
Králického pohoří s názvem Králický Sněžník s nadmořskou výškou 1423 m n. m. Výstup 
jsme naplánovali druhý den naší oblíbenou trasou ze Stříbrnice přes horskou chatu Návrší 
s občerstvením, nad Adeliným pramenem, Pod Ludmilou, k pramenu Moravy. Řeka Morava 
je jakousi vodní tepnou Moravy, délka činí 354 km, na území ČR je délka tohoto vodního 
toku 270 km, vlévá se do Dunaje pod Děvínem nedaleko Bratislavy. Původní jméno řeky 
pravděpodobně pochází z předkeltského období, odvozen je snad od slova močál. 
Na vrcholu Králického Sněžníku jsme vystoupali na polskou rozhlednu, která připomíná 
mixér. Při zpáteční cestě zastávka u Sochy slůněte, socha vznikla v roce 1932 u příležitosti 
oslav 10.výročí skupiny Jescher. Slůně upírá svůj zrak ke Starému Městu a Hanušovické 
vrchovině, stojí nedaleko tehdejší turistické Lichtenštejnovy chaty. Třetí den jsme se 
přesunuli do Velkého Vrbna. Odtud na Větrov sedlo, Větrov s Dalimilovou rozhlednou. 
Replika chaty včetně rozhledny, která stála nedaleko vrcholu Králického Sněžníku. Osobně 
si myslím, že tato stavba je jedna z nejlépe postavených rozhleden za poslední dobu v ČR. 
Kdepak jsou rozhledny ze dřeva nebo z ocelových konstrukcí. Jak to tak bývá, ne všichni 
mají stejný názor. Nelíbí se i některým členům KČT Kotvrdovic. Podél cesty k chatě Paprsek 
jsou v lese vyřezány zajímavé sochy, dále je pak kaple sv. Kryštofa, patrona poutníků, 
turistů a ochránce horských cest. Kaple byla vysvěcena v září 2009, zvon byl dříve usazen 
ve věži v kostele v zaniklé osadě Grund Messinghammer. Interiér kaple zdobí obrázky 
křížové cesty, které vytvořila technikou podmalby na skle československá horolezkyně 
Dita Štěrbová. 

Sedlák Jaroslav  

PUCHÝŘ 

KČT odbor Žďár nad Sázavou uspořádal turistickou akci „Za posledním puchýřem“. Již 
vícekrát jsme se akcí s tímto názvem zúčastnili, navíc město Žďár nad Sázavou není daleko. 
Proto naše rozhodnutí účastnit se bylo prioritou našeho oddílu. Akce byla vícedenní, s 
podporou několika členů, kteří přijeli později, a s příznivci turistiky z nedaleko okolí nás 
byla velice početná skupina, celkem dvacet pět. Na místo konání akce jsme využili autobus 
a vlak. Základna našeho pobytu byla zajištěna nedaleko vlakového nádraží v hotelu 
Hajčman. Z široké nabídky pěších tras nás zaujaly dvě trasy. První okolo Údolní nádrže 
Staviště, Plíčky, Cyrilometodějskou stezkou ke kostelu sv. Jana Nepomuckého na Zelené 
Hoře. Kostel patří mezi významné stavby barokního stavitele Jana Blažeje Santiniho-
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Aichla. Kostel byl vysvěcen 27. září 1722, v roce 1784 vyhořel. O pár let později bylo 
uděleno povolení k jeho obnově s podmínkou, že kostel nebude poutní a že sem bude 
přemístěn žďárský hřbitov. 

Konstrukce svatyně vychází z geometrie kruhu, přičemž mnohonásobně opakuje číslo 
pět. Kolem kostela na půdoryse byl vybudován z deseti úseků kružnic prstenec ambitů, 
který je pročleněn pěti pětiúhelnými kaplemi a pěti brankami. Druhá trasa vede k soše 
Mamlase, dále Hamerským vycházkovým okruhem okolo rybníka Rejznarka, na vrchol 
kopce Peperek k historické zemské hranici moravsko-české, která kdysi oddělovala 
markrabství moravské a království české. Dále obcí Šlakhamr k Brdečkovu mlýnu, původní 
středověká kovárna, kde se zpracovávala železná ruda, vytěžená v okolí, později se zde 
mlelo obilí, nyní je zde muzeum. Nedaleko odsud se nachází betonová socha mamuta od 
sochaře Michala Olčiaka. V sobotu večer jsme samozřejmě nemohli chybět na slavnostním 
zakončení, předání štafety dalším pořadatelům, konkrétně do Krásné Lípy. Večer byl 
zakončen taneční zábavou s živou hudbou. Ohlasy účastníků byli velice kladné a uvažují, 
že se srazu s názvem „Za posledním puchýřem“ opět zúčastní.  

Sedlák Jaroslav 

ÚŘAD MĚSTYSE INFORMUJE 

Kompostéry a štěpkovač 

Naše obec se zapojila do projektu Spolku pro rozvoj venkova Moravský kras, jehož 
cílem bylo předcházení vzniku biologicky rozložitelného komunálního odpadu. V rámci 
tohoto projektu jsme pořídili 200ks kompostérů a štěpkovač. Stále ještě máme poměrně 
dost kusů kompostérů pro obyvatele naší obce, případně pro majitele neobydlených 
nemovitostí. Kdo by měl ještě zájem, může se přihlásit k paní Opatřilové na úřadě městyse. 

Celkové náklady na pořízení 200ks kompostérů a štěpkovače se vyšplhaly 
na 2.053 tis. Kč, z toho výše dotace je 1.591 tis. Kč, zbývajících 462 tis. Kč doplácí obec ze 
svého rozpočtu. 

Restaurování sochy vzkříšeného Krista i kříž na 
hřbitově jsou dokončeny 

V loňském roce jsme nechali restaurovat litinový 
kříž u jeskyně Balcarka. V letošním roce jsme navázali 
dalšími restaurátorskými záměry – konkrétně se 
jednalo o sochu Vzkříšeného Krista u kostela a litinový 
kříž na hřbitově. U obou těchto památek jsme dokončili 
restaurování v uplynulém čtvrtletí. Socha Vzkříšeného 
Krista je památkově chráněná, proto jsme museli 
postupovat v souladu s požadavky Památkového 
ústavu. Celkové náklady na tuto sochu činily 505 tis. Kč. 
Na tyto výdaje jsme čerpali celkem 2 dotace o celkové 
výši 382 tis. Kč. Litinový kříž na hřbitově památkově 
chráněný není, náklady na tuto restaurátorskou 
činnost se vyšplhaly na 250 tis. Kč, z toho bylo z dotací 
hrazeno 87 tis. Kč, ostatní náklady byly hrazeny 
z rozpočtu obce. 
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I v příštím roce bychom chtěli s obnovou památek pokračovat. Připravujeme proto 
podklady k restaurování litinového kříže u kostela (který je rovněž památkově chráněný) 
a dalšího kříže na Vintoku. 

Pozemkové úpravy  

V únoru letošního roku vešlo v platnost nové uspořádání pozemků mimo zastavěné 
území obce, které bylo připravováno několik let – tzv. pozemkové úpravy. Tyto úpravy se 
dotkly všech majitelů pozemků. Je proto nutné, během ledna příštího roku, navštívit 
finanční úřad, který na základě přiznání vyměří nový základ daně z nemovitosti. 

Vodné a stočné  

Na listopadovém předsednictvu Svazku Vodovodů a kanalizací měst a obcí bylo 
stanoveno vodné a stočné na rok 2024, a to v souhrnné výši 131,24 Kč bez DPH a 
146,99 Kč vč. DPH. Součet vodného a stočného se tak meziročně navyšuje o 2,98 %. 
Navýšení základu vodného a stočného je o 1%, o další 2% se zdvihá cena kvůli nárůstu 
DPH. 

Provozní doba úřadu během vánočních svátků 

22.12. ----- zavřeno 
27.12.  ---- otevřeno 8:00 – 12:00 
28.12. ----- zavřeno 
29.12. -----  zavřeno 

Silvestrovská procházka 

Stejně jako v minulých létech i v letošním roce pořádá naše obec silvestrovskou 
procházku. Cílem bude stejně jako v minulých létech lom Velká Dohoda, kde bude 
připraveno drobné občerstvení včetně opékání buřtů. Sraz je 31.12.2023 ve 13:00 
na náměstí.  

Ing. Ondřej Hudec, starosta 

ODPADOVÝ ÚČET ZA LETOŠNÍ ROK BUDE TÉMĚŘ VYROVNANÝ 

Jako každý rok i letos bych chtěl věnovat pár řádků odpadovému hospodářství. Již 6 let 
funguje v naší obci motivační a evidenční systém odpadového hospodářství. Základní 
myšlenkou tohoto systému je snaha podpořit naše občany, aby se chovali ekologicky 
i hospodárně. Jednoduše řečeno, celý tento systém by měl vést nás všechny k zamyšlení, 
jak nakládáme s odpady. Cílem totiž je vyprodukovat odpadů co možná nejméně 
a ty odpady, které vyprodukujeme, tak pokud možno co nejvíce vytřídit. Toto chování 
má samozřejmě vliv na skutečné náklady naší obce za odpadové hospodářství a za pomoci 
složitého udělování tzv. EKO-bodů jsou potom občanům udělovány vyšší, menší, nebo 
žádné slevy. 

Vyhodnocení motivačního systému v naší obci za toto období je velice zajímavé. Obecně 
lze říci, že během prvních dvou let (roky 2018, 2019) fungoval systém tak, jak jsme si 
představovali. Občané začali více třídit a méně vyvážet popelnice. Razantně tak klesl podíl 
směsných odpadů, které obec draze likviduje (a tím i platby za tuto likvidaci) a naopak 
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výrazně narostl podíl vytříděných odpadů, který se levněji likviduje, a navíc za jeho vrácení 
obdrží obec nemalé finanční prostředky nazpět. 

Od roku 2020 se začaly služby v rámci odpadového hospodářství velmi dynamicky 
měnit – růst. Tohle všechno umocnilo ještě poměrně znatelné zvýšení produkce odpadů. 
Zkrátka výdajová část za likvidací odpadů v posledních létech velmi rychle roste a doposud 
naše mírné zdražování poplatků za odpady absolutně nestíhá držet tempo se zdražováním. 
Jednoduchou ekonomickou návratnost ukazuje tabulka níže – rok 2023 je stanoven 
odhadem. 

Roky 
Příjmy 

od občanů 
Příjmy 

za třídění 
Celkové 
příjmy 

Celkové výdaje 
Rozdíl příjmů 

a výdajů 

2017 543 000,22 Kč 88 444,50 Kč 631 444,72 Kč 671 616,50 Kč -40 171,78 Kč 

2018 554 566,94 Kč 134 852,00 Kč 689 418,94 Kč 587 126,00 Kč 102 292,94 Kč 

2019 469 020,14 Kč 188 772,50 Kč 657 792,64 Kč 670 817,84 Kč -13 025,20 Kč 

2020 398 431,00 Kč 190 097,50 Kč 588 528,50 Kč 823 307,31 Kč -234 778,81 Kč 

2021 487 795,00 Kč 198 754,00 Kč 686 549,00 Kč 1 096 331,08 Kč -409 782,08 Kč 

2022 626 732,00 Kč 193 998,00 Kč 820 730,00 Kč 1 162 561,29 Kč -341 831,29 Kč 

2023 783 374,00 Kč 206 100,00 Kč 989 474,00 Kč 1 091 643,81 Kč -102 169,81 Kč 

 
V loňském roce jsme se z důvodu narůstajících doplatků ze strany obce rozhodli 

k poměrně razantnímu řešení. Snížila se četnost svozu komunálního odpadu z intervalu 
1×14 dní na polovinu (mimo letní měsíce) a dále jsme zdražili základní sazbu poplatku na 
900 Kč. Díky těmto dvěma zásahům se zvýšila příjmová část (o cca 160 tis. Kč) a i přes 
jednotkové zvýšení ceny se snížily náklady za odvoz netříděných komunálních odpadů 
(popelnic) o cca 200 tis. Kč. Velice rychle jsme se tak přiblížili k vyrovnané statistice 
příjmové a výdajové části za obecní odpadové hospodářství. Přestože se budou přímé 
náklady na likvidaci odpadů v příštím roce zdražovat o cca 10%, zastupitelstvo rozhodlo, 
že poplatky měnit nebude – cena tudíž zůstane stejná jako v letošním roce – tedy základní 
sazba poplatku 900Kč, sleva za tzv. EKO-bod 6Kč, maximální sleva 70%. Průměrná výše 
poplatku za odpad v naší obci vychází na 670 Kč.  

Je nutné si uvědomit, že z poplatků za likvidaci odpadu není hrazen jen svoz popelnic, 
ale také likvidace plastových odpadů, papírů, biologicky rozložitelných odpadů, skla, 
velkoobjemových a nebezpečných odpadů, ale také všech odpadů, které naši obyvatelé 
odevzdají na sběrném dvoře ve Veselici. 

Na závěr mi dovolte poděkovat všem, kterým není lhostejné kolik odpadu vytvoří 
a snaží se vzniku odpadu předcházet.  

Ing. Ondřej Hudec, starosta 
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA A RADY MĚSTYSE 

Rada městyse Ostrov u Macochy na své 12. schůzi, konané dne 27. 9. 2023: 

 schválila rozpočtové opatření č. 10 

 schválila smlouvy č. 569 a 570 na pronájem hrobových míst a ukončení smlouvy č. 524 
na pronájem hrobových 

 schválila uzavření pachtovní smlouvy s firmou ZEMSPOL a.s., Sloup k pozemkům nebo 
jejich částem p.č. st. 280, 617/23, 617/31, 617/32, 617/33, 617/34, 617/35, 1823, 
1826, 1895, 2071, 2116, 2205, 2220, 2222, 2223, 2224, 2225, 2236, 2248, 2252, 2256, 
2257, 2276, 2320, 2367, 2406, 2466, 2467, 2535, 2745, 2783, 2875, 2876, 2909, 2926, 
3048, 3066, 3073, 3273, 3297, 3368, 3404, 3406, 3485, 3488, 3751, 3796, 3798, 3800, 
3802, 3803, 3804, 3805, 3806, 3808, 3812, 3819, 3820, 3821, 3822, 3824, 3825, 3826, 
3827, 3828, 3829, 3830, 3834, 3837, 3838, 3839, 3840, 3841, 3842, 3850, 3852, 3854, 
3858, 3861, 3862, 3863, 3865, 3868, 3876 a 3880 

 souhlasila se stavebními úpravami RD č. 109 

 souhlasila s připojením RD č. 2 na dešťovou kanalizaci 

 souhlasila s pořízením sněhového pluhu RMR-P22 s příslušenstvím od firmy Rybář 
tech, s.r.o. Suchdol, Vavřinec za cenu 68.970 Kč vč. DPH 

 schválila Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí návratné finanční výpomoci s DSO 
Spolek pro rozvoj venkova Moravský kras ve výši 1.591.150 Kč za účelem 
předfinancování projektu Kompostéry pro Moravský kras – etapa II. a mimořádný 
příspěvek pro DSO Spolek pro rozvoj venkova Moravský kras ve výši 462.750 Kč za 
účelem dofinancování projektu Kompostéry pro Moravský kras – etapa II. 

 schválila darovací smlouvu s firmou Kentico software, s.r.o., Brno ve výši 32.400 Kč 

Rada městyse Ostrov u Macochy na své 13. schůzi, konané dne 31. 10. 2023: 

 schválila rozpočtové opatření č. 11 

 souhlasila se zveřejnění záměru pachtu pozemků p.č. 2226 a 3879 

 schválila dodatek č. 1 Smlouvy o dílo s firmou TROJAN – ZTI, s.r.o., 635 00 Brno, 
IČ: 29304491 na akci „Oprava havarijních rozvodů vody a kanalizace v ZŠ a MŠ“, jehož 
předmětem je snížení ceny díla na 1.187.956,89Kč, včetně DPH (dle skutečně 
provedených prací) 

 schválila plán inventur na rok 2023 a pověřila Ing. Ondřeje Hudce, starostu městyse, 
jmenováním případných náhradních členů inventarizačních komisí 

 vzala na vědomí předloženou Výroční zprávu o činnosti ZŠ a MŠ Ostrov u Macochy 
za školní rok 2022/2023 

 schválila pachtovní smlouvu k pozemkům p. č. 3807 a 3823 

Rada městyse Ostrov u Macochy na své 14. schůzi, konané dne 29. 11. 2023: 

 schválila rozpočtové opatření č. 12 

 schválila uzavření dodatku pachtovní smlouvy s firmou ZEMSPOL a.s., Sloup 
k pozemkům p.č. 2226 a 3879 

 schválila zvýšení nájemného v podporovaných bytech č.p. 464 Ostrov u Macochy 
na částku 80 Kč/m2 podlahové plochy bytu s účinností od 1.1.2024 
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 souhlasila se zveřejnění záměru pachtu pozemku p.č. 2083 

 schválila ukončení nájmu k podporovanému bytu č. 3 v domě č. p. 464 dohodou 
ke dni 30. 11. 2023 

 schválila zápis do kroniky městyse za rok 2022 

 schválila poskytnutí peněžního daru rodičům dojíždějících žáků do ZŠ a MŠ Ostrov 
u Macochy ve výši 2.000 Kč/žák a 10 příslušných darovacích smluv 

 vyhověla žádosti o ukončení předsednictví v kulturní komisi Mgr. Jarmile Krbečkové 
k 31.12.2023 a jmenovala s účinností od 1.1.2024 Blanku Válkovou jako předsedkyni 
Komise kulturní a Mgr. Jarmilu Krbečkovou členkou Komise kulturní 

 schválila přílohu č. 1 ke Smlouvě o sběru, svozu a odstranění odpadu č. 103000031 

 schválila příkazní smlouvu s firmou Deregio Tender, s.r.o., Viniční 2270/160, Brno – 
Židenice, jejímž předmětem je realizace výběrového řízení a administrace projektu 
„Obměna gastro technologií v Ostrově u Macochy“ 

 doporučila ZM program a návrhy jednotlivých usnesení 

Zastupitelstvo městyse Ostrov u Macochy na svém V. zasedání,  
konaném dne 15. 12. 2023: 

 vzalo na vědomí rozpočtová opatření č. 10, 11 a 12 

 schválilo rozpočtové opatření č. 13 a pověřilo radu městyse schválením rozpočtového 
opatření v roce 2013 v libovolné výši 

 vzalo na vědomí plnění rozpočtu městyse za období 1-10/2023 

 schválilo prodej předzahrádky ležící na části pozemku p.č. 1688/1 majiteli přilehlého 
RD č.p. 179 za cenu 100Kč/m2 

 schválilo smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene s firmou EG.D, a.s. 
na pozemku p.č. 3858 

 schválilo předložený návrh Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství 

 schválilo předložený návrh Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku ze psů 

 schválilo předložený návrh Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku ze vstupného 

 schválilo předložený návrh Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku z pobytu 

 předložený návrh Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku za užívání veřejného 
prostranství 

 schválilo snížení příspěvku pro ZŠ a MŠ Ostrov u Macochy, p.o. na rok 
2023 o 400.000 Kč na celkovou sumu 3.100.000 Kč 

 schválilo rozpočet městyse Ostrov u Macochy na rok 2024 s: 

 příjmy ve výši 28 286 500 Kč 

 výdaji ve výši 42 317 600 Kč 

 financováním ve výši 14 031 100 Kč 

 závazné ukazatele rozpočtu v členění dle paragrafů rozpočtové skladby včetně 
finančního vztahu ke zřízené příspěvkové organizaci  

 pověřilo Radu městyse Ostrov u Macochy prováděním: 
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 rozpočtových opatření v částkách do výše změny financování 600.000 Kč 
(včetně)  

 všech rozpočtových opatření na účelově přijaté dotace ze státního rozpočtu 
a státních fondů, z Evropské unie, z rozpočtu Jihomoravského kraje a jiných 
veřejných rozpočtů  

 schválilo střednědobý výhled rozpočtu na období 2025-2028 

 vzalo na vědomí zprávu o činnosti Rady městyse Ostrov u Macochy od IV. zasedání 
Zastupitelstva městyse Ostrov u Macochy 

 vzalo na vědomí zprávy o činnosti Finančního výboru a Kontrolního výboru 
od I. zasedání Zastupitelstva městyse 

Ing. Ondřej Hudec, starosta 
Zdeněk Vašíček, místostarosta 

ROZPOČET MĚSTYSE OSTROV U MACOCHY NA ROK 2024 

Příjmy 

§ Položka Částka v Kč 

1111 Daň z příjmů fyzických osob placená plátci 3 900 000 

1112 Daň z příjmů fyzických osob placená poplatníky 260 000 

1113 Daň z příjmů fyzických osob vybíraná srážkou 850 000 

1121 Daň z příjmů právnických osob 6 300 000 

1122 Daň z příjmů právnických osob za obce 150 000 

1211 Daň z přidané hodnoty 11 800 000 

1341 Poplatek ze psů 30 000 

1342 Poplatek z pobytu 4 000 

1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 10 000 

1344 Poplatek ze vstupného 1 000 

1345 Poplatek za obecní systém odp. hospodářství 780 000 

1361 Správní poplatky 15 000 

1381 Daň z hazardních her 250 000 

1511 Daň z nemovitých věcí 750 000 

4111 Neinvestiční přijaté transf. z všeob.pokl.správy SR  

4112 Neinv.př.transfery ze SR v rámci souhr.dot.vztahu 342 800 

4116 Ostatní neinv.přijaté transfery ze st. rozpočtu  

4122 Neinvestiční přijaté transfery od krajů  

4213 Investiční dotace ze státního rozpočtu  

4216 Ostatní invest.přijaté transf.ze státního rozpočtu 242 700 

4222 Investiční přijaté transfery od krajů  

1012 Podnikání a restrukturalizace v zeměd. a potrav. 10 000 
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1031 Pěstební činnost 10 000 

2143 Cestovní ruch 5 000 

2341 Vodní díla v zemědělské krajině 4 300 

3314 Činnost knihovnická 3 000 

3392 Kultura  

3412 Sportovní zařízení v majetku obce 20 000 

3613 Nebytové hospodářství 250 000 

3631 Veřejné osvětlení  

3632 Pohřebnictví 5 000 

3639 Komunální služby a územní rozvoj j.n. 1 591 200 

3725 Využívání a zneškodňování komun. odpadů 200 000 

3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň  

4357 Domovy pro osoby se zdr. post. a domovy se zvl.rež 202 500 

5512 Požární ochrana – dobrovolná část  

6120 Zastupitelstva obcí  

6171 Činnost místní správy  

6310 Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 300 000 

   

 Příjmy celkem 25 764 100 

   

8115 Zapojení přebytku z minulých let 14 031 100 

8124 Splátka úvěrů od ČS 0 

   

 Financování celkem 14 031 100 
   

 mezisoučet (P+–F=V) 42 317 600 

Výdaje 
§ Položka Částka v Kč 

1012 Podnikání a restrukturalizace v zeměd. a potrav. 1 000 000 

1019 Ostatní zemědělská a potravinářská činnost a rozvoj 8 000 

1031 Pěstební činnost 50 000 

2143 Cestovní ruch 80 000 

2212 Silnice 1 000 000 

2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací 500 000 

2292 Dopravní obslužnost 110 100 
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2310 Pitná voda 150 000 

2321 Odvádění a čištění odpadních vod a nakl. s kaly 15 000 000 

2333 Úpravy drobných vodních toků 30 000 

3119 Ostatní záležitosti základního vzdělání 13 500 000 

3119 z tohoto pol. 5331 – příspěvek ZŠ 3 000 000 

3312 Hudební činnost 30 000 

3314 Činnost knihovnická 150 000 

3319 Ostatní záležitosti kultury 30 000 

3326 Pořízení, zachování a obnova hodnot nár. hist.povědomí 350 000 

3330 Činnost registrovaných církví a nábožen. spol. 80 000 

3341 Rozhlas a televize 100 000 

3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 30 000 

3392 Zájmová činnost v kultuře 150 000 

3399 Ostatní záležitosti kultury, církví a sděl. prostř. 40 000 

3412 Sportovní zařízení v majetku obce 700 000 

3419 Ostatní tělovýchovná činnost 80 000 

3421 Využití volného času dětí a mláděže 50 000 

3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 35 000 

3613 Nebytové hospodářství 500 000 

3631 Veřejné osvětlení 500 000 

3632 Pohřebnictví 50 000 

3635 Územní plánování  

3639 Komunální služby a územní rozvoj j.n. 55 000 

3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů 60 000 

3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 800 000 

3723 Sběr a svoz ost. Odpadů (jiných než nebez. a komun.) 300 000 

3744 Protipovodňová ochrana  

3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 1 750 000 

4357 Domovy pro osoby se zdr. post. a domovy se zvl. rež. 150 000 

4359 Ostatní služby a činnosti v oblasti sociální péče 15 000 

4379 Ostatní služby a činnost v oblasti soc. prevence 244 500 

5213 Krizová opatření 5 000 

5512 Požární ochrana – dobrovolná část 250 000 

5512 Sbor dobrovolných hasičů (příspěvek na činnost) 60 000 

6112 Zastupitelstva obcí 1 650 000 

6118 Volba prezidenta republiky  
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6171 Činnost místní správy 2 500 000 

6310 Obecné příjmy a výdaje finančních operací 15 000 

6399 Ostatní finanční operace 150 000 

6402 Finanční vypořádání minulých let 10 000 

   

 Výdaje celkem 42 317 600 

 

Ing. Ondřej Hudec, starosta městyse 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA OSTROV U MACOCHY 

 Škola v krátkém souhrnu 

 Do provozu byly uvedeny nové třídy školní družiny v prostoru bývalé ZŠ DL. 

 Pátý ročník využívá nově zrekonstruovanou třídu. 

 Na školním dvoře bylo upraveno hřiště pro potřeby školní družiny. 

 Během prázdnin byla provedena rekonstrukce hlavních rozvodů vody. 

 Ve stolním tenise naše žákyně vybojovaly postup do krajského kola, zde sehrály 
náročný zápas a získaly skvělou stříbrnou pozici. 

 Do provozu byly uvedeny zbrusu nové internetové stránky rozšířené o službu V obraze. 
Zde si může uživatel přihlásit k odběru zpráv podle svého výběru. 

 Přehled aktivit ve škole lze také sledovat na školním Instagramu. 

 Nově byl zřízen také facebookový profil školy s přehledem proběhlých akcí. 

 Žáci 8. a 9. třídy se zúčastnili Burzy středních škol v Blansku, seznámili se s obory 
a požadavky na přijímací zkoušky. 

 Probíhá každoroční příprava na přijímací zkoušky z češtiny a matematiky. 

 Tradiční akce Od školičky ke škole proběhla v MŠ Vysočany a následně pro MŠ Krasová 
za hojné účasti rodičů v prostorách školy, kdy děti putovaly po stopách draka a plnily 
nejrůznější úkoly, které pro své malé kamarády připravili žáci 8. ročníku. 

 Žáci školy připravili programy na rozsvěcování vánočního stromu v Ostrově, 
Vysočanech, Vilémovicích a Krasové.  

 Proběhly rodičovské schůzky s informacemi o prospěchu a chování. 

 Na základě doporučení z inspekční kontroly byly provedeny některé změny 
v organizaci školy, upraven školní vzdělávací program a školní řád, přepracován školní 
vzdělávací program v MŠ a provedeny úpravy v provozu školky a pitném režimu. 

 Připravují se lyžařské kurzy pro žáky MŠ, 1. stupně a 2. stupně. 

 Do školní jídelny MŠ bude pořízen nový nábytek. 
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Školní jarmark 

 Žáci školy připravili výrobky na Školní jarmark. Uskutečnil se 18.  12. 2023 v 16 hod. 
Součástí jarmarku byla i burza knih a rozsvícení stromu před školou. Zúčastnění mohli 
na chvíli hodit za hlavu předvánoční shon a užít 
si vánoční atmosféru. 

Naši hrdinové 

Žáci, kteří pomohli svému spolužákovi v život 
ohrožující situaci, zachovali chladnou hlavu a 
přivolali záchrannou službu. Oceněni byli u pana 
starosty. 

Bc. Lýdie Králová 

Krajské kolo ve stolním tenise 

Žákyně se v krajském kole ve stolním tenise 
umístily na krásném 2. místě. Gratulujeme a 
děkujeme za reprezentaci školy. 

Mgr. Alena Zukalová 

Turnaj ve stolním tenise – okresní kolo 

Krajskému kolu předcházelo okresní kolo v Rájci-
Jestřebí. 

Žákyně 8. ročníku zvítězily a postoupily do krajského 
kola. Starší žáci se umístili na druhém místě a mladší 
žáci získali krásné 5. místo. 
Děkujeme za reprezentaci.  

Mgr. Alena Zukalová 

Výstava zahrádkářů 

I v letošním roce jsme se s žáky vydali na místní výstavu, kde členové zahrádkářů 
připravili ukázky plodů, které se jim letos podařily vypěstovat. Žáky nejvíce zaujaly chilli 
papričky:D 

Bc. Lýdie Králová 

Překročení Rubikonu 

Pětice našich šesťáků se zúčastnila dvoudenního 
setkání škol Cirsia – Rubikon v Jedovnicích. Ve 
čtvrtek jsme vyrazili do Rudického propadání a poté 
i do místního pískového lomu. Druhý den bylo jejich 
úkolem vytvořit prezentaci a tu okomentovat před 
řediteli zúčastněných škol. Byla to opravdu výzva. 
Naši šesťáci se jí zhostili perfektně. Udělali nám 
obrovskou radost, protože jejich výkon byl vynikající.  

Mgr. Věra Hrazdírová 
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Na skok do pravěku 

Žáci šestého ročníku učivo si vyzkoušeli, že život 
našich předků před více než 5 000 lety nebyl vůbec 
snadný. Z pšenice pomleli mouku a vlastníma rukama se 
pokusili opracovat pazourek.  

Mgr. Žaneta Vybíhalová 

Pracovní činnosti 6. ročník 

Šesťáci si v posledních dvou hodinách pracovních 
činností vyzkoušeli práci se dřevem. Protože se jednalo o zpracování zbytkového 
materiálu, vznikly velmi rozličné výrobky.  

Mgr. Žaneta Vybíhalová 

Dějepis 6. ročník – Vývoj člověka 

Žáci v rámci výuky dějepisu vytvářeli animace, ve kterých se zaměřili na vývoj lidského 
druhu. 

Během této činnosti žáci použili poskytnuté materiály, museli si vyhledat informace, 
zpracovat je a pomocí aplikací, s nimiž pracovali poprvé, vytvořili ve skupinách krátká 
videa dostupná na stránkách školy. 

Mgr. Žaneta Vybíhalová 

Ryby 

Co je plynový měchýř a k čemu slouží? Proč je ryba pokryta slizem? Jaké ryby žijí 
v našich rybnících? Na tyto i další otázky si postupně odpověděli žáci sedmého ročníku při 
laboratorní práci a pozorování okouna, plotice nebo karase. 

Mgr. Petra Ševčíková 

Pasování prvňáčků na čtenáře 

Koncem minulého týdne v prostorách 
slavnostně vyzdobeného gymnastického sálu 
pasoval král s královnou prvňáčky na čtenáře.  

Mgr. Ivana Kunderová 

Světový den kaše 

Již tradičně se naše škola připojila do projektu 
Mary’s meals, Světový den kaše. 

Deváťáci uvařili mladším spolužákům zaslaný 
vzorek kaše a připravili si pro ně ve zkratce 
informace o mezinárodní charitativní organizaci Mary's meals zabývající se výživou dětí 
v rozvojovém světě.  

Mgr. Žaneta Vybíhalová 
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Baťůžkový projekt 
V minulém a letošním školním roce se tentokrát vybralo na naší škole 19 školních 

baťůžků, vybavených základními školními pomůckami, které poputují k potřebným. 
Všem dobrovolníkům a dárcům srdečně děkujeme. 

Mgr. Jitka Muchová 

Splněná dětská přání 
Zaměstnanci ZŠ a MŠ Ostrov u Macochy se zapojili do nádherné předvánoční akce, 

kterou pořádají zaměstnanci hračkářství POMPO. Ze společně vybraných finančních 
prostředků se nám podařilo zakoupit 5 dárků, které v nejkrásnější den v roce rozzáří 
úsměv dětem z Dětského domova v Hodoníně u Kunštátu. 

Děkuji všem, kteří se zapojili. 
Mgr. Anna Musilová 

Prvňáčci rozdávali radost  
a to handicapovaným dětem ve Speciální škole 

v Blansku se svým veselým programem.  
Mgr. Ivana Kunderová 

Animals 
Bear, dog, cat, pig… To je jen ukázka zvířátek, které 

si dnes děti ze 3. A donesly do hodiny angličtiny. 
Společně jsme si procvičili slovní zásobu na téma 

"animals" a tvořili věty.  
Mgr. Petra Ševčíková 

Dopravní výchova 
V pondělí 6. listopadu se žáci čtvrté třídy poprvé vypravili na dopravní hřiště. Žáci 

začali v učebně teorií dopravních předpisů. Bezpečně zvládli železniční přejezd, světelné 
křižovatky i kruhový objezd. 

Mgr. Anna Musilová 

Preventivní program “Tvoje cesta nanečisto” 
Žáci 8. ročníku se zúčastnili preventivního programu od Policie ČR.  
V rámci programu se seznámili se zákony a možnými dopady 

za použití či zprostředkování návykových látek. 
Mgr. Žaneta Vybíhalová 

Děti pekly cukroví 
Za pomocí obětavých pomocnic z řad dospělých pod rukama 

našich malých cukrářek vznikaly např. makové hvězdičky, 
netradiční vanilkové rohlíčky nebo marcipánové sušenky. 

Přijďte si pro naše vánoční cukrovíčko pečené s láskou a 
radostí na náš Vánoční jarmark.  

Mgr. Ivana Kunderová 
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Zimní radovánky 

Využili jsme sněhovou nadílku a v rámci tělocviku jsme vyrazili sáňkovat a bobovat. 
Pohyb na čerstvém vzduchu nám prospěl.  

Mgr. Gabriela Vašíková 

Kroužek florbalu 

Od listopadu funguje kroužek florbalu pro první stupeň. Kroužek je otevřen i novým 
žákům, jak chlapcům, tak i dívkám. 

Bc. Lýdie Králová 

 Informatika v praxi 

Žáci 5. ročníku si v informatice zkoušeli složit a rozložit PC. 
Názorně jsme si ukázali základní součástky počítače.  

Bc. Lýdie Králová 

S náboženstvím do Prahy 

V pátek 24. listopadu navštívili žáci nepovinného předmětu 
náboženství Arcibiskupský palác v Praze a chrám sv. Víta. 

Podívali se i do míst, kam se běžný návštěvník chrámu 
nedostane. V kapli sv. Václava si prohlédli zblízka dveře do 
klenotnice. 

Cestou na vlakové nádraží se prošli po Zámeckých schodech, Karlově mostě a zastavili 
se u Orloje na Staroměstském náměstí.  

Věřím, že se všem účastníkům exkurze líbila a budou na ni rádi vzpomínat. 

Mgr. Zdeňka Svobodová 

 

Mateřská škola 

Podzimní dílny s rodiči 

Koncem října se ve školce uskutečnily podzimní 
dílny. 

Na programu bylo tvoření dřevěného stromečku dle 
vlastní fantazie. Rodiče si se svými dětmi vytvořili a 
odnesli domů krásné dekorace.  

Dominika Musilová 

Podzimní tvoření z přírodnin 

Při jedné z podzimních vycházek jsme si nasbírali listí a jehličí z borovice. Jehličí 
posloužilo při tvoření jako ježčí bodlinky a z listí pak děti ježkům připravily pelíšek.  

Dominika Musilová 
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Do třídy Sluníček přibyla nová zvířata 

Dětem ze třídy Sluníček byli představeni noví členové naší třídy, a to živá zvířata – 
strašilky. 

Děti se s nimi začaly postupně seznamovat. Strašilky se staly středem pozornosti a děti 
se rády starají o jejich pohodlí a blaho. 

Monika Crháková 

Ovoce a zelenina, to je zdraví, to je síla. 

K podzimním aktivitám v mateřské školce patří mimo jiné také rozlišování, 
pojmenování a třídění různého ovoce a zeleniny. 

A to zrakem, hmatem se zavázanýma očima, čichem a nakonec to nejlepší – podle chuti. 
Hry děti velmi bavily a užily si u nich spoustu legrace. 

Mgr. Marie Zelinková 

Když Mikuláš naděluje, čertík za ním poskakuje… 

A je to tady! Mikuláš, anděl a čert přišli do mateřské školy 
v Krasové. Děti pro ně zazpívaly, přednesly básničky a zatančily. 
Čert žádné zlobivé děti nenašel, a tak odešel s nepořízenou. 
Mikuláš s andělem dětem nadělili balíčky s ovocem a sladkostmi.  

Děkujeme za milou návštěvu.  

Hana Pernicová 

Školní družina 

Tvoření ve školní družině 
Od letošního školního roku se družina nachází v nových 

třídách. Děti se zapojují do příprav na Jarmark, tvořily obrázky ke svátku sv. Martina 
a využívaly hřiště na školním dvoře. 

Vlaďka Šebková 

Dílničky v družině 

Venku se nám pomalu a jistě začalo ochlazovat, a 
tak trávíme více času v prostorách družiny. Děti se 
od začátku října zapojily do různých školních 
kroužků a mezitím si čas strávený v družině krátí 
malováním, stříháním, lepením, tvořením, vyráběním 
i hraním.  

Miluše Sedláková 

 
 

Přejeme příjemné prožití adventu a vánočních svátků a všechno nejlepší v novém roce. 
Jménem zaměstnanců školy Mgr., Karel Hasoň, ředitel školy 
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KULTURNĚ SPOLEČENSKÉ A JINÉ AKCE 

24. 12. 2023 
neděle 8:45–10:00 

Betlémské světlo – kostel sv. Maří Magdalény 

24. 12. 2023 
neděle 18:00 

Štědrovečerní mše svatá, betlémské světlo  
– kostel sv. Maří Magdalény 

31. 12. 2023 
neděle 13:00 

Silvestrovský pochod na Velkou dohodu 

6. 1. 2024 
sobota 

Tříkrálová sbírka 

13. 1. 2024 
sobota 20:00 

Školní ples, hraje VELVET – KD  

27. 1. 2024 
sobota 20:00 

Hasičský bál, hraje K-BAND – KD 

18. 2. 2024 
neděle 

Zájezd do divadla 

Termín bude 
upřesněn 

Masopustní průvod 

Termín bude 
upřesněn 

Dětský karneval 

15. 3. 2024 
pátek 18:00 

VI. zasedání Zastupitelstva městyse – Hasičská zbrojnice 

22. 3. 2024 
pátek 18:00 

Divadelní vystoupení „Manželský čtyřúhelník – Na horách“  
– kino 
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